

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Wednesday, October 8, 1975.

[Text]

The Chairman: We will come to order please.

• 1009
• 1010

We have a quorum, gentlemen, to review those things which the Chair and the Clerk have undertaken to do. I am expecting a call from Mr. Farrell of *The Gazette*, and I will report to you as soon as I have the information which you requested yesterday. We are expecting momentarily the copies of the translation of the *Gazette* letter, which will be distributed upon receipt. The Honourable Jean Marchand will be providing some information to us with regard to the circular letter requested by Mr. Reid. You will have to advise me, if you would, sometime this morning with regard to Mr. MacMillan whether you wish him to be a witness. Your witnesses this morning are the Honourable John Turner, Mr. D.R. Skogstad of Revenue Canada, and the Honourable Ron Basford, Minister of Justice, in that order.

I will ask all witnesses who have been requested to take the oath. I would ask you to do the same. Do you swear that the evidence that you shall give on this examination shall be the truth, the whole truth and nothing but the truth, so help you God?

The Honourable John Turner (Member of Parliament for Ottawa-Carleton): I do.

The Chairman: The Honourable John Turner.

Mr. Stevens.

Mr. Beatty: Mr. Chairman, on a point of order. With previous witnesses, you have tried to introduce them to the committee by asking what their occupation is. I think there are some members on this side who would find it quite informative if you would ask Mr. Turner how he is making a living these days.

The Chairman: The Honourable John Turner, member of Parliament,

Mr. Beatty: Mr. Stevens, Mr. Chairman.

Mr. Stevens: Thank you, Mr. Chairman. Perhaps, Mr. Chairman, on behalf of the committee, I could welcome the Honourable John Turner in his new role and as a witness with us today. We had your letter tabled yesterday, Mr. Turner, which you had sent to Mr. Rod Blaker, in which you mentioned that you had circulated your staff and, to the best of presumably your knowledge and their knowledge, no one talked to Mr. Reid or to any member of his staff about the proposed excise tax. I am referring to the letter of September 9, 1975. Through you, Mr. Chairman, to Mr. Turner, on July 24, I asked you a question in the House, Mr. Turner. At that time, you were the Minister of Finance and I specifically said:

Would the Minister of Finance indicate when the amendment was drafted, how many days prior to January 28?

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mercredi 8 octobre 1975

[Interpretation]

Le président: A l'ordre, s'il vous plaît.

Messieurs, nous avons un quorum et nous pouvons passer à l'examen des questions proposées par le président du Comité et le greffier. J'attends un appel de la part de M. Farrell, du journal *The Gazette*, et dès que l'appel viendra, je vous ferai part des renseignements que vous avez demandés hier. D'une minute à l'autre, nous recevrons la traduction de la lettre du journal *The Gazette*, et nous vous la distribuerons. L'honorable Jean Marchand nous fera part de certains renseignements quant à la lettre circulaire demandée par M. Reid. Vous aurez l'obligeance de me dire, ce matin, si vous désirez que nous invitions M. MacMillan en qualité de témoin. vos témoins ce matin sont l'honorable John Turner, M. D. R. Skogstad, de Revenu Canada, et l'honorable Ron Basford, ministre de la Justice; les témoins comparaitront dans cet ordre.

Je demande à tous nos témoins de prêter serment. Je vous demanderai d'en faire de même. Jurez-vous que les témoignages que vous donnerez durant cette instruction seront la vérité, toute la vérité et rien que la vérité, Dieu vous vienne en aide?

L'honorable John Turner (député d'Ottawa-Carleton): Je le jure.

Le président: L'honorable John Turner.

Monsieur Stevens.

M. Beatty: Monsieur le président, j'invoque le Règlement. Dans le cas de témoins qui ont précédé celui-ci, vous leur avez demandé de se présenter aux membres au comité en indiquant quel était leur emploi. Je crois qu'il se trouve des députés de ce côté-ci qui trouveraient très intéressant que vous demandiez à M. Turner comment il gagne sa vie ces jours-ci.

Le président: L'honorable John Turner, député.

M. Beatty: Monsieur Stevens, monsieur le président.

M. Stevens: Merci monsieur le président. Au nom des membres du Comité, j'aimerais souhaiter la bienvenue à l'honorable John Turner dans ses nouvelles fonctions et en tant que témoin ici aujourd'hui. Monsieur Turner, hier, la lettre que vous avez envoyée à M. Rod Blaker a été déposée. Vous y indiquiez que vous aviez consulté les membres de votre personnel et, pour autant que vous sachiez et qu'ils sachent, personne n'a parlé à M. Reid ou à qui que ce soit qui fasse partie de son personnel, au sujet de la taxe d'accise proposée. Je me reporte ici à la lettre du 9 septembre 1975. Monsieur Turner, le 24 juillet je vous ai posé une question à la Chambre. A ce moment-là, vous étiez ministre des Finances et j'ai dit que:

Le ministre des Finances nous dira-t-il quand le texte de la modification a été rédigé, combien de jours avant le 28 janvier?